
Bon dia,  

 

Senyor Rector de la Universitat de Barcelona, Membres de l’Equip Rectoral i 

membres Claustrals. 

 

Des de l’Ensenyament d’Infermeria volem manifestar que se’ns demana que 

acceptem una reforma de les estructures acadèmiques i d’organització 

administrativa, sense conèixer prèviament les condicions bàsiques que com 

ensenyament se’ns ofereixen.  

 

Una veritable reforma hauria de tenir en compte no només la viabilitat de la pròpia 

Universitat, sinó també en el servei a la població que desenvoluparan els nostres 

estudiants, i a partir d’aquí construir el marc de formació. Per tant, si tenim en 

compte això, és inqüestionable que els ensenyaments de Farmàcia, de Psicologia i 

les Humanitats no s’hagin inclòs en el marc de les Ciències de la Salut. El 

denominador comú de: metges, infermeres, odontòlegs, podòlegs, farmacèutics, 

psicòlegs i treballadors socials és la salut de la població. 

 

La Proposta de Reforma que es planteja no presenta un posicionament general de 

partida per tota la Universitat de Barcelona, ni tampoc en concret per l’àmbit de les 

Ciències de la Salut. Es per això, que com ensenyament d’infermeria no sabem cap 

on anem.  

Concretament  des de l'ensenyament d'infermeria es vol manifestar que: 

1. No hem tingut cap possibilitat de debatre sobre la denominació del nou centre 

producte de la fusió. Per tant, es tracta d’una imposició que invisibilitza el nostre 

ensenyament i que limita les Ciències de la Salut a les disciplines de: Medicina, 

Infermeria, Odontologia i Podologia. 

2. Un altre aspecte que és important esmentar i que resulta paradoxal, es que, per 

un cantó se’ns demana que formen part d’aquesta fusió, seguin un dels criteris 

de la reforma, que és el de territorialitat i per l’altre banda se’ns demana que 

l’ensenyament d’infermeria s’imparteixi al Campus de Ciències de la Salut de 

Bellvitge i al Campus Casanovas-August Pi Sunyer. Senyor Rector, membres 



claustrals, la veritat és que no entenem la finalitat d’aquest desdoblament, donat 

que en el Campus de Ciències de la Salut de Bellvitge compten amb molt bones 

instal·lacions pel desenvolupament del nostre ensenyament.       

3. Per altra banda, el fet de que la Facultat de Medicina estigui vinculada a 

l’Hospital Clínic forma part de l’historia de la Medicina de la Universitat de 

Barcelona, però la infermeria es va traslladar al Campus de Ciències de la Salut 

de Bellvitge fa molts anys, on es va desenvolupar. La finalitat del nostra 

ensenyament es formar les infermeres/ers que requereix el context sanitari 

global. Es per això, que els estudiantes d’infermeria realitzen la seva formació 

clínica als diferents centres que configuren la xarxa d’atenció sanitària, tan en 

l’àmbit d’atenció primària com en l’àmbit hospitalari i en centres sociosanitaris. 

Senyor Rector, membres claustrals, si el que es vol es que infermeria torni a 

l’Hospital Clínic, caldria valorar les contrapartides i no fer-ho com un altre 

imposició. Es molt important que es defineixi la gestió de la docència i la recerca 

de l’ensenyament d’Infermeria en el context de la macro facultat. 

 

Senyor Rector, al darrer claustre es va comprometre a donar les línies directrius per 

garantir la autonomia de l’ensenyament d’Infermeria al context de la nova facultat 

producte de la fusió. Sembla ser que aquesta és la feina que encara queda per fer. 

Per tant, considerem innegociable una reforma que no garanteixi, més enllà de les 

persones, als equips directius i les diferents comissions. 

 

A nivell ideològic, l’ensenyament d’Infermeria parteix de la premissa de que la 

persona és el centre del coneixement i de l’acció professional. Parteix de la 

convicció de que al costat dels tractaments de les malalties, cal la cura de les 

persones i famílies que les pateixen, aquesta és la raó de ser de les infermeres/ers. 

Per això, el nostre interès perquè l’ensenyament estigui sota la direcció 

d’infermeres/ers, i aquí de nou sorgeix la nostra incertesa. Incertesa, perquè en el 

context de la nova facultat es produeixi una pèrdua parcial o total d’autonomia i la 

vinculació a un model biomèdic centrat en l’atenció hospitalària. Senyor Rector, 

necessitem que conegui i cregui en la cura de les persones en termes de qualitat i 

valori la seva importància. 



 

Es cert, nosaltres tenim desconfiança, sobre tot per com s'ha dut a terme tot el 

procés de reforma fins ara. Per part nostra sempre hem estat i estem obertes al 

diàleg,  però això és el que no hem tingut. No hi hagut cap diàleg, cap oferta de 

contrapartida. Ens sentim relativament utilitzades per interessos no explicitats que 

poc tenen a veure amb el propi ensenyament i el seu desenvolupament. No volem 

que altres pensin en el nostre be, el volem pensar nosaltres amb col·laboració, 

segur, però amb una participació activa que no n'hem tingut oportunitat fins ara.  

 

Podem acceptar, de fet no ens queda un altre,  que les ciències de la salut són la 

infermeria, la odontologia i la podologia, però no podrem acceptar una reforma que 

faci que, en el nostre ensenyament,  tant la docència com la recerca no estiguin 

dirigides per la disciplina infermera. 

 

Per últim, comentar-les que el calendari presentat a la pàgina 74 del darrer 

document de la reforma, el considerem molt precipitat tenint en compte el moment 

del procés en que ens trobem actualment. 

 

Moltes gràcies 

 


